

Sessió 13. Dimecres, 15 d'octubre de 2025. XV legislatura

DOSSIER

ORDRE DEL DIA

- 1. Proposta de resolució sobre la bonificació de la tarifa plana dels autònoms durant el primer any de cotització. Tram. 250-00547/15 Grup Parlamentari de VOX en Cataluña. Debat i votació (text presentat: BOPC 232, 22).
- 2. Proposta de resolució sobre el finançament autonòmic. Tram. 250-00593/15 Grup Parlamentari de VOX en Cataluña. Debat i votació (text presentat: BOPC 244, 28).
- 3. Proposta de resolució sobre el millorament del Registre del sector públic de la Generalitat. Tram. 250-00669/15 Grup Parlamentari del Partit Popular de Catalunya, juntament amb un altre diputat del Grup Parlamentari del Partit Popular de Catalunya. Debat i votació de la Proposta de resolució i de les esmenes presentades (text presentat: BOPC 266, 71; esmenes: BOPC 315, 122).
- 4. Proposta de resolució sobre les mesures fiscals per a millorar la competitivitat de les petites i mitjanes empreses catalanes. Tram. 250-00698/15 Grup Parlamentari de Junts. Debat i votació de la Proposta de resolució i de les esmenes presentades (text presentat: BOPC 285, 7; esmenes: BOPC 315, 123).
- 5. Compareixença de Joaquim Albareda i Salvadó, catedràtic d'història moderna de la Universitat Pompeu Fabra, davant la Comissió d'Economia i Finances per a informar sobre l'evolució econòmica de Catalunya posterior al 1714. Tram. 357-00705/15 Comissió d'Economia i Finances. Compareixença.
- 6. Compareixença de Flocel Sabaté i Curull davant la Comissió d'Economia i Finances per a informar sobre l'economia medieval a Catalunya. Tram. 357-00718/15 Comissió d'Economia i Finances. Compareixença.
- 7. Compareixença de Francesc Roca Rosell, professor de política econòmica de la Universitat de Barcelona, davant la Comissió d'Economia i Finances per a informar sobre les aportacions universals de Catalunya a l'economia. Tram. 357-00719/15 Comissió d'Economia i Finances. Compareixença.

Punt 1 | Debat i votació

Proposta de resolució sobre la bonificació de la tarifa plana dels autònoms durant el primer any de cotització

250-00547/15

PRESENTACIÓ: GP VOX

REG. 38193 / ADMISSIÓ A TRÀMIT: MESA DEL PARLAMENT, 20.05.2025

A la Mesa del Parlament

Joan Garriga Doménech, portavoz del Grupo Parlamentario de VOX en Cataluña, Sergio Macián de Greef, portavoz adjunto del Grupo Parlamentario de VOX en Cataluña, de acuerdo con lo establecido por los artículos 167 y 168 del Reglamento del Parlamento, presentan la Propuesta de resolución para la bonificación de la tarifa plana cobrada a los autónomos en su primer año de cotización, para que sea sustanciada ante la Comissió d'Economia i Finances, con el siguiente texto:

Exposición de motivos

En Cataluña, los datos de los últimos años sobre autónomos reflejan la incapacidad del Govern en la gestión de estos. Pese a que este año lo hemos acabado con 568.179 autónomos, 7.314 más que el año anterior, es decir, ha habido un incremento del 1,3%, informes como el de la «Situación del trabajo autónomo en Cataluña 2022» realizado por el Consejo de Trabajo, Económico y Social de Cataluña (CTESC), demuestran que el número de autónomos en Cataluña ha ido bajando progresivamente en los últimos años.

Asimismo, el CTESC pone de manifiesto que las pensiones de los autónomos, afiliados al régimen RETA, siguen siendo bajas comparadas con las pensiones del régimen general, pese a las últimas modificaciones. Concretamente, tuvieron un importe medio de solo 862 euros mientras el de los asalariados fue de 1.372,7 euros.

Los datos reflejados demuestran las dificultades a las que se ven sometidos los autónomos tanto en nuestra región como a nivel nacional. Unas dificultades sufridas por un grupo profesional clave en la economía nacional y que se ven agravadas por las dificultades características de su actividad profesional y con la asfixia burocrática a la que han de hacer frente.

En un contexto tan adverso para la iniciativa privada como el actual, es necesario que la iniciativa legislativa esté dirigida a una mejora en las condiciones de los autónomos en su relación con la administración, comenzando con las exigencias económicas que esta impone.

En la actualidad, las personas que en un ejercicio de valentía deciden dar un paso al frente y darse de alta como autónomos para el desarrollo de su actividad laboral por cuenta propia, cuentan con una reducción en la cuota; una especie de tarifa plana que tiene por objeto impulsar el autoempleo y que consiste en el pago de una cuota mensual reducida de 80 euros a la Seguridad Social (durante uno o dos años), en lugar de la cuota correspondiente en el sistema de cotización por tramos en función de los ingresos reales.

Lo anteriormente dicho, en la práctica se define como un pago de 80 euros durante los 12 primeros meses de actividad, independientemente de los ingresos que tenga el trabajador por cuenta propia. A lo largo del segundo año, el autónomo podrá seguir pagando los 80 euros de cuota mensual siempre que sus ingresos netos se encuentren por debajo del Salario Mínimo Interprofesional (SMI).

Ante esta situación, es necesario que se abran nuevas alternativas para ofrecer facilidades a los autónomos. A nivel autonómico, regiones como Madrid, Baleares, Murcia, La Rioja o Andalucía, entre otras, han implementado una «cuota cero». Con las características propias de esta subvención en cada comunidad autónoma, en rasgos generales se caracteriza por ser una bonificación de los 80 euros mensuales de la tarifa plana a lo largo del primer o segundo año que esta se puede recibir. Ello supondrá de facto un empuje para que el inicio de la actividad profesional pueda desarrollarse en una situación de mayor desahogo económico.

Por todo ello, el Grupo Parlamentario de VOX en Cataluña presenta la siguiente:

Propuesta de resolución

El Parlament de Catalunya insta al Gobierno a:

Primero. Iniciar los trámites para crear la «Cuota 0 para Nuevos Autónomos» en Cataluña. Esta supondrá, como mínimo, una subvención integral de la cuota de autónomos a lo largo del primer año de actividad profesional y del segundo si los ingresos netos se encuentran por debajo del Salario Mínimo Interprofesional (SMI), siempre que el beneficiario no haya estado dado de alta como autónomo en los dos últimos años, no sea autónomo colaborador o pluriactivo y no tenga cuentas pendientes con Hacienda ni la Seguridad Social.

Palacio del Parlament, 9 de mayo de 2025

Joan Garriga Doménech, portavoz; Sergio Macián de Greef, portavoz adjunto; Sergio Macián de Greef, portavoz adjunto, GP VOX

Punt 2 | Debat i votació

Proposta de resolució sobre el finançament autonòmic

250-00593/15

PRESENTACIÓ: GP VOX

REG. 40966 / ADMISSIÓ A TRÀMIT: MESA DEL PARLAMENT, 03.06.2025

A la Mesa del Parlament

Joan Garriga Doménech, portavoz del Grupo Parlamentario de VOX en Cataluña, Sergio Macián de Greef, portavoz adjunto del Grupo Parlamentario de VOX en Cataluña, de acuerdo con lo establecido por los artículos 167 y 168 del Reglamento del Parlamento, presentan la Propuesta de resolución sobre financiación autonómica, para que sea sustanciada ante la Comissió d'Economia i Finances, con el siguiente texto:

Exposición de motivos

El «cupo separatista» del Partido Socialista y los partidos separatistas ha sido la última entrega de un largo proceso de rendición en el que los sucesivos gobiernos nacionales de uno y otro color han ido erosionando la igualdad y la unidad de los españoles. Dicho proceso comenzó con la implantación, y posterior desarrollo, del «Estado de las Autonomías».

A este respecto, se ha de señalar que la cesión de competencias al separatismo a cambio de su apoyo parlamentario no ha sido un fenómeno estrictamente actual, sino que se trata de una práctica plenamente normalizada del bipartidismo representado por el Partido Popular y el Partido Socialista durante las últimas décadas y sobre la que se ha asentado el desarrollo y profundización del «Estado Autonómico». De esta manera, ambos partidos han sido los protagonistas de la progresiva fragmentación económica, social e institucional de España debido a su ansia por gobernar a toda costa y sin tener en cuenta el bien común de los españoles.

Así, pues, hablar en la actualidad del «Estado Autonómico» implica hablar de una España a dos velocidades en la que las regiones históricamente leales y el mundo rural han sido abandonados y en la que unas élites separatistas de las que dependía el Gobierno nacional de turno para gobernar se han enriquecido.

Incapaces de poner remedio a la actual situación de desigualdad territorial existente, los mismos partidos que han empleado la financiación autonómica como herramienta para comprar los votos del separatismo durante décadas proponen ahora la reforma del sistema de financiación. Es así como, guiados por un mero interés partidista alejado de una visión nacional de reparto justo entre regiones, los líderes populares y socialistas piden una y otra vez «compensaciones», «autonomía presupuestaria» y reclaman la «deuda histórica».

No hablan, en cambio, de optimizar los recursos para mejorar el bienestar de los españoles ni de reducir el tamaño de las administraciones regionales, caracterizadas por sus estructuras elefantiásicas e ineficientes. Tampoco se atreven a denunciar los privilegios económicos de las regiones de régimen foral fruto de unos malentendidos derechos históricos mantenidos de forma interesada.

Lo anterior evidencia, pues, que el debate sobre la financiación autonómica no deja de ser una discusión artificial entre quienes están de acuerdo en lo principal, que es profundizar en el sistema autonómico, y en la desigualdad, la división y el despilfarro que provoca. Se trata de un debate que solamente responde a intereses partidistas y personales, no a una verdadera voluntad de que todas las regiones, comarcas y municipios de España accedan a una financiación justa que responda a sus verdaderas necesidades, con perspectiva de unidad y de avanzar de manera unida como Nación.

España se encuentra en una situación límite y lo hemos visto en las lluvias torrenciales que azotaron distintas provincias de España con especial incidencia en Valencia, donde el estado autonómico se demostró totalmente inoperante y los políticos estaban más pendientes de calcular a quién correspondía la competencia que de dar respuesta a la catástrofe. Lo vemos cada día con 17 sistemas sanitarios o educativos distintos, y lo vimos también con el Covid 19 cuando mediante los estados de alarma ilegales los diferentes gobiernos autonómicos establecieron para la misma pandemia, medidas completamente opuestas con el caos y la ruina que ello supuso para un gran número de españoles.

Podemos afirmar que los grandes perdedores del estado autonómico han sido los españoles, que ven cómo los servicios públicos están cada vez más degradados mientras los impuestos y la asfixia fiscal son cada vez mayores. Y los grandes ganadores han sido las fuerzas separatistas que a cambio de votos, han ido obteniendo privilegios y competencias de los que luego también se acababan beneficiando la casta autonómica del bipartidismo. El resultado es que en lugar de un sistema diseñado para trabajar por el interés general de los españoles, hoy tenemos un Estado diseñado a la carta para satisfacer las demandas del separatismo y la voracidad competencial de las autonomías.

Así, pues, resulta imperativo pensar en cómo superar el sistema autonómico, así como la forma de lograr una financiación de regiones, comarcas y municipios con una visión nacional sin abandonar a ningún rincón de España. Es necesario replantearse el modelo territorial de España en una dirección diametralmente opuesta a la que se ha seguido hasta ahora. España necesita un Estado que sirva al bien común de los españoles y les asegure su bienestar, ordenándose al servicio de la Nación.

Por todo ello, el Grupo Parlamentario de VOX en Cataluña presenta la siguiente:

Propuesta de resolución

El Parlament de Catalunya insta al Gobierno a:

Primero. Muestra su rechazo a cualquier intento de impulso de una reforma del modelo de financiación autonómico, por considerar que solamente contribuirá a profundizar en un sistema que nos hace desiguales, erosiona los servicios públicos, nos divide y permite el despilfarro y el chantaje separatistas.

Segundo. Rechaza las negociaciones con los partidos separatistas en cualquier circunstancia y considera que todas las cesiones competenciales han contribuido a deteriorar los servicios públicos y han erosionado la igualdad y los derechos de los españoles. Tercero. Considera necesaria una visión nacional de la acción política y administrativa que permita poner toda la maquinaria y los componentes del Estado al servicio del bienestar y la prosperidad de los españoles por encima de entes autonómicos, burocracia y duplicidades.

Cuarto. Considera imperativo iniciar el debate acerca de cómo superar el actual sistema autonómico y cómo alcanzar una financiación de las regiones, provincias, comarcas y municipios con una visión nacional que garantice la solidaridad entre territorios y la prestación de servicios públicos de calidad superando cualquier tipo de frontera artificial autonómica.

Quinto. Considera urgente y necesario reducir de forma inmediata el colosal gasto político ineficaz destinado a mantener el estado de bienestar de los políticos que permita mejorar los servicios públicos y llevar a cabo una bajada masiva de impuestos a trabajadores, familias y empresas.

Sexto. Considera necesario avanzar hacia la recuperación de competencias por parte del Estado estableciendo mecanismos de coordinación que permitan de forma efectiva la igualdad y la eficiencia de los servicios públicos, por encima de artificiales fronteras y barreras autonómicas.

Palacio del Parlament, 28 de mayo de 2025

Joan Garriga Doménech, portavoz; Sergio Macián de Greef, portavoz adjunto, GP VOX

Punt 3 | Debat i votació de la Proposta de resolució i de les esmenes presentades

Proposta de resolució sobre el millorament del Registre del sector públic de la Generalitat

250-00669/15

PRESENTACIÓ: GP PPC

REG. 45330 / ADMISSIÓ A TRÀMIT: MESA DEL PARLAMENT, 01.07.2025

A la Mesa del Parlament

Juan Fernández Benítez, portaveu, Míriam Casanova Domènech, diputada del Grup Parlamentari del Partit Popular de Catalunya, d'acord amb el que estableixen els articles 167 i 168 del Reglament del Parlament, presenten la Proposta de resolució per a la millora del Registre del sector públic de la Generalitat de Catalunya, per tal que sigui substanciada davant la Comissió d'Economia i Finances, amb el text següent:

Exposició de motius

El Registre del sector públic de la Generalitat de Catalunya és una eina essencial per identificar, classificar i fer seguiment de totes les entitats que integren o en les quals participa, de manera majoritària o no, l'Administració de la Generalitat. Aquest instrument permet disposar d'una visió clara i sistematitzada de l'estructura del sector públic institucional i facilita l'anàlisi, la supervisió i la presa de decisions informades en matèria de governança, eficiència i racionalització administrativa.

L'evolució de les dades registrades en el període 2008-2022 posa de manifest una transformació significativa del sector públic de la Generalitat. El nombre total d'entitats inscrites ha disminuït de forma sostinguda, passant de 683 el 2011 al mínim de 493 el 2020, amb un lleuger repunt els anys posteriors. Aquesta tendència reflecteix els esforços per a una major racionalització del sector, però també fa evident la necessitat de mantenir una actualització contínua del Registre que permeti captar amb precisió les dinàmiques de creació, modificació i extinció d'entitats.

A data 15 de setembre de 2022, el Registre comptabilitzava 503 entitats actives, de les quals un 42% corresponien a entitats participades majoritàriament del sector públic de la Generalitat i un 58% a entitats participades no majoritàriament. Les formes jurídiques més freqüents eren les societats mercantils, els consorcis i les fundacions, tot i que aquestes han estat també les que han experimentat una reducció més notable al llarg del temps. Alhora, s'observa una estabilitat significativa en altres figures jurídiques com les entitats de dret públic de naturalesa singular i les entitats autònomes administratives.

Malgrat el nivell d'informació disponible sigui molt elevat, especialment en el cas de les entitats pròpies del sector públic pròpiament dites, l'experiència demostra que el manteniment actualitzat del Registre continua requerint una tasca constant de validació, contrast i recollida de dades, especialment en el cas de les entitats amb participació minoritària. Aquest fet subratlla la impor-

tància de comptar amb un sistema regular d'actualització que garanteixi la fiabilitat, la integritat i la utilitat pública del Registre.

Finalment, el Registre compleix una funció clau en matèria de transparència, accés a la informació pública i rendició de comptes. La seva difusió a través de canals digitals oberts i accessibles contribueix a reforçar la confiança ciutadana en les institucions, afavoreix la supervisió democràtica i potencia el coneixement públic sobre la composició i estructura del sector públic instrumental de la Generalitat.

Per aquests motius, el Grup Parlamentari del Partit Popular de Catalunya presenta la següent:

Proposta de resolució

El Parlament de Catalunya insta el Govern a:

- 1. Actualitzar les dades del Registre del sector públic de la Generalitat de Catalunya amb data de 31 de desembre de 2024, incorporant-hi totes les altes, modificacions i baixes d'entitats produïdes en cadascun dels anys 2023 i 2024, per garantir una informació actual, completa i fiable del sector públic institucional.
- 2. Publicar el Registre del sector públic de la Generalitat de Catalunya actualitzat a la web del Departament d'Economia i Finances, amb caràcter periòdic semestral per tal d'afavorir la transparència, la rendició de comptes i l'accés públic a la informació sobre les entitats del sector públic.

Palau del Parlament, 25 de juny de 2025

Juan Fernández Benítez, portaveu; Míriam Casanova Domènech, diputada, GP PPC

ESMENES PRESENTADES

Reg. 52341 / Admissió a tràmit: Mesa de la CEF, 02.10.2025

GRUP PARLAMENTARI D'ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA, (REG. 52341)

Esmena 1

GP d'Esquerra Republicana de Catalunya (1) *D'addició* d'un nou punt 0

0. Constata l'esforç dels successius Governs de la Generalitat de Catalunya durant les darreres legislatures per una major racionalització del sector públic de la Generalitat, que ha comportant que el nombre total d'entitats inscrites així passat d'un màxim de 683 el 2011 a un mínim de 493 el 2020.

Punt 4 | Debat i votació de la Proposta de resolució i de les esmenes presentades

Proposta de resolució sobre les mesures fiscals per a millorar la competitivitat de les petites i mitjanes empreses catalanes

250-00698/15

PRESENTACIÓ: GP JUNTS

REG. 48029 / ADMISSIÓ A TRÀMIT: MESA DEL PARLAMENT, 22.07.2025

A la Mesa del Parlament

Mònica Sales de la Cruz, portaveu del Grup Parlamentari de Junts, Toni Castellà i Clavé, portaveu a la Comissió d'Economia i Finances del Grup Parlamentari de Junts, Jaume Giró i Ribas, diputat del Grup Parlamentari de Junts, Joan Canadell i Bruguera, diputat del Grup Parlamentari de Junts, M. Àngels Planas i Crous, diputada del Grup Parlamentari de Junts, d'acord amb el que estableixen els articles 167 i 168 del Reglament del Parlament, presenten la Proposta de resolució sobre mesures fiscals per millorar la competitivitat de les petites i mitjanes empreses catalanes, per tal que sigui substanciada davant la Comissió d'Economia i Finances, amb el text següent:

Exposició de motius

El teixit empresarial català està format majoritàriament per petites i mitjanes empreses (pimes), que constitueixen una font essencial d'ocupació i desenvolupament econòmic del país. Malgrat això, aquestes empreses es veuen sot-meses a una elevada pressió fiscal derivada de la simultaneïtat de diversos impostos, com l'Impost sobre Societats i l'Impost sobre Activitats Econòmiques (IAE). Aquesta doble imposició representa una càrrega addicional que perjudica especialment les pimes, limitant la seva capacitat per invertir en innovació, expansió i creació de llocs de treball.

En aquest sentit, és necessari instar l'Estat a implementar mesures que redueixin aquesta càrrega fiscal per afavorir un entorn econòmic més competitiu, que potenciï la inversió i estimuli el creixement econòmic a Catalunya.

L'IAE prové de la llei 39/1988 però és fruit d'una regulació anterior iniciada el 1845 per gravar l'activitat econòmica i finançar els municipis. Cal una reforma integral d'aquest impost, però entretant cal una modificació que justament tingui en compte l'activitat en forma de consum energètic i no pas la potencia instal·lada com fins ara. També cal actualitzar el límit d'exclusió tenint en compte la inflació des del 2002 quan es va fixar en 1 milió d'euros. Finalment, degut a què les empreses ja estan carregades amb l'impost de societats, considerem que cal descomptar l'IAE d'aquest impost, per tal de no perjudicar el finançament local.

Per aquests motius, presenta la següent:

Proposta de resolució

El Parlament de Catalunya insta el Govern a instar el Govern de l'Estat a:

- 1. Establir una deducció en l'Impost sobre Societats per les quantitats pagades en concepte d'Impost sobre Activitats Econòmiques (IAE), limitada a la quota íntegra de l'impost, per tal d'alleugerir la càrrega fiscal de les pimes catalanes.
- 2. Modificar el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, amb l'objectiu de garantir que aquesta deducció no redueixi els ingressos fiscals municipals provinents de l'IAE, preservant així la capacitat financera dels ajuntaments per prestar serveis públics.
- 3. Introduir una exempció específica en l'IAE per a aquelles empreses amb una xifra neta de negocis inferior a 2 milions d'euros, per tal d'impulsar la viabilitat econòmica de les petites empreses catalanes i fomentar l'emprenedoria.
- 4. A modificar el Reial decret legislatiu 1175/1990, de 28 de setembre, pel qual s'aproven les tarifes i la instrucció de l'Impost sobre Activitats Econòmiques (IAE), per tal que aquest es gravi sobre el consum energètic efectiu i no sobre la potència instal·lada, ja que l'activitat econòmica real depèn del consum, i no pas de la capacitat tècnica potencial.

Palau del Parlament, 14 de juliol de 2025

Mònica Sales de la Cruz, portaveu; Toni Castellà i Clavé, portaveu a la CEF; Jaume Giró i Ribas, Joan Canadell i Bruguera, M. Àngels Planas i Crous, diputats, GP Junts

ESMENES PRESENTADES

Reg. 56427 / Admissió a tràmit: Mesa de la CEF, 02.10.2025

GRUP PARLAMENTARI D'ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA (REG. 56427)

Esmena 1

GP d'Esquerra Republicana de Catalunya (1)

De modificació del punt 4

4. A modificar el Reial decret legislatiu 1175/1990, de 28 de setembre, pel qual s'aproven les tarifes i la instrucció de l'Impost sobre Activitats Econòmiques (IAE), per tal que aquest es gravi sobre el consum energètic efectiu i no sobre la potència instal·lada, ja que l'activitat econòmica real depèn del consum, i no pas de la capacitat tècnica potencial; estudiant prèviament el possible impacte en els ingressos municipals així com garantint mesures compensatòries en cas d'una afectació negativa dels ingressos municipals.